
Český jazyk
Skloňování podstatných jmen rodu ženského podle vzoru:

 RŮŽE
Podle vzoru růže se skloňují podstatná jména rodu ženského zakončena  v 1. pádě čísla jednotného 
samohláskou -e / -ě. Vzor růže je vzor měkký. Proto v koncovkách podstatných jmen píšeme i / í .

Postup při určování vzoru růže:
✗ Určíme rod podstatného jména: ukážeme si „TA" židle, cibule, košile, práce, neděle, jedle, 

borovice, mašle, nůše, televize, šavle, medaile, pistole, špejle, tabule, bobule,….
✗ Podíváme se na 1. pád čísla jednotného: židle, cibule, neděle … podstatná jména jsou 

zakončena koncovkou -e . Jako vzor růže. Proto je budeme skloňovat podle tohoto 
vzoru.

Úkol:  Prostuduj si v učebnici na straně 84 skloňování podle vzoru růže v čísle jednotném i 
množném. Ze cvičení 1 na této straně vypiš modře označená slova do tabulky ve všech pádech čísla 
jednotného i množného. Barevně označ koncovky slov.

pády Č. jednotné
1.p. neděle židle cibule chvíle bible práce píle
2.p
3.p
4.p
5.p
6.p
7.p

Č. množné
1.p
2.p
3.p
4.p
5.p
6.p
7.p

Toto učivo si můžeš dále procvičovat v Pravopisných pětiminutovkách (koncovky podstatných 
jmen str. 36, 37, 38) a v Pravopisu podstatných jmen hrou. Dobře si učivo také procvičíš v 
učebnici na str. 85 ve cvičení 3.
Ať se ti práce daří !                       
                                             Jiřina Trpková


